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PROTOKOŁ Nr XLVIII/10 
z sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska 

z dnia 12 sierpnia 2010 roku 
 
 
W sesji udział wzięli: 
a)  dwunastu radnych Rady Gminy              -  nieobecni: I. Kuziak, A. Łomża, U Frankowska 
                                                                         spóźniony: M. Mnich – 810                                          
b)  Wójt Gminy                                               -  Eugeniusz Dańczak 
c)  Sekretarz Gminy                                       -   Iwona Wójcik 
d)  Skarbnik Gminy                                        -   Marek Malinowski 
e)  Zastępca Wójta                                         -  Tadeusz Bejnarowicz 
 
Porządek obrad: 
 

1. Sprawy regulaminowe: 
a/  otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad, 
b/  przyjęcie porządku obrad. 

      2.  Podjęcie uchwały w sprawie: 
           a) zawarcia umowy partnerskiej dotyczącej realizacji projektu pod tytułem „   
          Poprawa  bezpieczeństwa mieszkańców powiatu słupskiego 

3. Wolne wnioski, zapytania i informacje. 
4. Odpowiedzi Wójta na zapytania zgłoszone w trakcie sesji. 

      5. Zamknięcie obrad.                         
 
Przebieg sesji: 
 
Ad.1 
 
a/ 
 Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz powitał Radnych i gości 
przybyłych na sesję. Następnie dokonał otwarcia sesji Rady Gminy stwierdzając 
prawomocność obrad. Otwarcia dokonał o godz.805 w Sali konferencyjnej Urzędu 
Gminy. 
             
b/ 
  

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz  poinformował, że dzisiejsza 
Sesja została zwołana na wniosek Wójta Gminy z doręczonym  porządkiem obrad.   
Przewodniczący  zwrócił się z pytaniem czy są uwagi do przedstawionego porządku 
obrad. 
Wójt Gminy prosi o ujęcie w pkt. 2 b podjęcie uchwały w sprawie zaliczenia dróg na 
terenie Gminy Dębnica Kaszubska do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich 
przebiegu. Więcej uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz z zarządził głosowanie nad wnioskiem 
zgłoszonym przez Wójta G miny. 
W wyniku głosowania pkt. 2b został przyjęty do porządku obrad jednogłośnie /11 za/. 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zarządził głosowanie nad przyjęciem 
porządku obrad po wprowadzonej zmianie. 
W wyniku głosowania porządek został jednogłośnie przyjęty jednogłośnie /11 za/. 
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Ad 2   
a) 
 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Zastępcę Przewodniczącego 
Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zawarcia umowy 
dotyczącej realizacji projektu pod tytułem „Poprawa bezpieczeństwa mieszkańców 
powiatu słupskiego”.  
Zastępca Przewodniczącego Krzysztof Olech  odczytała projekt uchwały ( załącznik 
Nr 1 do protokołu). 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały nie był 
opiniowany na  posiedzeniach poszczególnych komisji. Otworzył dyskusję nad 
projektem uchwały. 
Wójt poinformował, że projekt realizowany jest przez samorządy z naszego powiatu 
wspólnie ze Starostwem Powiatowym. W ramach tego programu będzie możliwość 
pozyskania średniego samochodu ratowniczego dla jednostki OSP. Chcielibyśmy 
pozyskany samochód przystosować i wyposażyć w sprzęt do ratownictwa 
drogowego. Jak wszyscy obecni na Sali wiedzą nasze jednostki OSP posiadają na 
stanie samochody i sprzęt bardzo wiekowy. Ten sprzęt należy do jednych ze 
starszych na terenie całego powiatu. W Gminie brakuje samochodu i wyposażenia do 
profesjonalnego prowadzenia działań w zakresie ratownictwa drogowego, a takich 
zdarzeń na terenie Gminy przybywa. Samochód ma otrzymać jednostka z Dębnicy 
Kaszubskiej, która jest włączona do Krajowego Systemu Ratowniczego i na terenie 
której działania najczęściej dochodzi do takich zdarzeń. Jednostka winna być 
wyposażona w sprzęt sprawny i z atestami, mimo, że nie jest on często 
wykorzystywany. Ta jednostka stanowi także zabezpieczenie dla miasta Słupska. 
Widzi sens dokonania takiego zakupu. Wcześniej ten temat był omawiany i była 
deklaracja, że jak będzie możliwość pozyskania środków zewnętrznych to będziemy 
ten temat realizować.  
Radny P. Pałubicki uważa, że projekt uchwały należy przyjąć. Uważa, że ten temat 
nie wymaga żadnej dyskusji. Prosi o informację o całkowity koszt zakupu oraz 
wysokość naszego wkładu. 
Wójt poinformował, że całkowity koszt zakupu samochodu to 730 tys. zł, natomiast 
nasz wkład to 130 tys. zł tj. koszt wyposażenia samochodu w specjalistyczny sprzęt 
do ratownictwa drogowego. Przystępując do tego programu mamy większe szanse 
na pozyskanie środków niż składając program sami. Projekty wspólne mają większe 
szanse na realizację. 
Radny B. Rębas zwrócił się z pytaniem z jakich środków zostaną przelane środki na 
zakup samochodu w przypadku realizacji programu? 
Skarbnik poinformował, że to zadanie nie jest ujęte w WPI. W chwili obecnej nie widzi 
potrzeby wprowadzania rezerwacji środków na realizację tego zadania. Uważa, że te 
środki winny być zarezerwowane w projekcie budżetu na 2011 rok jako pomoc 
finansowa dla innych jednostek tj. w § 622. 
Radny P. Pałubicki zwrócił się z pytaniem co się stanie jak ta uchwała nie zostanie 
przyjęta. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że była by to bardzo błędna decyzja tej 
rady. 
Wójt zauważył, że w przypadku negatywnej opinii Rady cały projekt nie będzie 
realizowany. Samorządy miały by słuszne pretensje do nas. Uważa, że pomoc 
poszkodowanym winna być niesiona sprawnym sprzętem. Sprzęt będący  
w posiadaniu naszych jednostek jest jednym ze starszych w całym naszym regionie. 
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Ten sprzęt planuje pozyskać w cel poprawy bezpieczeństwa naszych mieszkańców. 
Programy nie będą się powtarzać. Samorządy, które w tej transzy się załapią to 
skorzystają. Za 2 – 3 lata nie będą uruchamiane programy w ramach których będzie 
można pozyskać środki na sprzęt ratowniczy. W obecnej sytuacji państwa także nie 
można w najbliższym okresie liczyć na pomoc w pozyskiwaniu środków na te 
zadania.   
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają 
pytania dotyczące podejmowanej uchwały.  
Radni nie wnieśli uwag. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie  /12  za/. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 
 
b) 
 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poprosił Zastępcę Przewodniczącego 
Krzysztofa Olecha o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg na 
terenie Gminy Dębnica Kaszubska do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich 
przebiegu. 
Zastępca Przewodniczącego Krzysztof Olech  odczytała projekt uchwały ( załącznik 
Nr 2 do protokołu). 
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz poinformował, że projekt uchwały nie był 
opiniowany na  posiedzeniach poszczególnych komisji. Otworzył dyskusję nad 
projektem uchwały. 
Wójt poinformował, że zlecono wykonanie dokumentacji technicznej na budowę 
ciągów jezdnych na osiedlu Północ. Taką decyzję podjęto z uwagi na koszt. 
Opracowanie zbiorcze na wszystkie drogi jest korzystne. Koszt jest niewiele wyższy 
niż opracowanie takiej dokumentacji dla wybranego fragmentu. Dokumentacja po 
rozpoczęciu procesu inwestycyjnego będzie ważna do chwili jego zakończenia. W 
związku z powyższym prosi o zaliczenie wymienionych dróg z dróg wewnętrznych do 
dróg gminnych. Podjęcie uchwały jest ważne z uwagi na zbliżający się okres 
składania wniosków do tak zwanego programu „schetynówki”. Drogi wewnętrzne nie 
są przyjmowane do realizacji w tym programie.  
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem czy ogłaszane są 
projekt na budowę dróg wewnętrznych? 
Wójt poinformował, że nie. 
Sekretarz Gminy zwróciła uwagę na fakt, że zmieniając klasyfikację dróg zmienia się 
status drogi i uprawnienia. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że w chwili obecnej należy dokonać 
zmiany statusu drogi z wewnętrznej na gminne tylko w przypadku dróg, które mają 
być włączone do realizacji w ramach programu „schetynówek”. 
Radna J. Karaś także uważa, że tylko te drogi przekwalifikować, które będą 
realizowane  
 tym programie. 
Radny P. Pałubicki zwrócił się z pytaniem, czy w przypadku przeklasyfikowania dróg 
na drogi gminne musimy w nie inwestować. 
Wójt poinformował, że z chwilą przekształcenia droga winna by wpisana do rejestru, 
wytyczona zgodnie z prawem i urządzona. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z zapytaniem o koszt 
przekształcenia? 
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Wójt poinformował, że trudno określić koszt całkowity przekształcenia. 
Sekretarz Gminy poinformowała, że droga gminna musi być utrzymana  
w odpowiednim standardzie. Zwróciła także uwagę na fakt, że na terenie gminy 
mamy bardzo mało dróg gminnych. Status dróg gminnych  nadajemy tym drogom,  
w stosunku do których mamy interes. Musimy dążyć do zachowania odpowiednich 
parametrów na tych drogach.  
Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że dla mieszkańców nic się nie zmieni. 
Stwierdza, że wytyczone drogi są tak szerokie, że wystarczy by je w sposób właściwy 
zaplanować, by bez przeszkód z nich korzystać. Podtrzymuje stanowisko, że należy 
przekształcić tylko te drogi, które są potrzebne do projektu. Z tego co pamięta, to  
w trakcie wcześniejszej dyskusji w tym temacie wynikało, że jest to niekorzystne dla 
gminy. 
Radny P. Pałubicki także uważa, że należy przekształcić te drogi, które są potrzebne 
do programu. 
Sekretarz Gminy poinformowała, że z chwilą przekształcenia na drogi gminne należy: 
- wpisać do rejestru dróg gminnych 
- zaznaczy przebieg kilometrowy 
- obowiązują inne przepisy na drogach gminnych i wewnętrznych 
-  dostosować urządzenie dróg do ustawy o drogach publicznych, która nakłada  
w tym zakresie pewne obowiązki na właścicieli dróg. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem do Wójta z zapytaniem, 
które drogi wymagają przekształcenia z uwagi na przygotowywany program do 
„schetynówki”. 
Wójt poinformował, że należy przekształcić drogi zlokalizowane na działkach 1227, 
1226, 1037/1 i 1094 tj. ulice Akacjowa, Kasztanowa Sosnowa. 
Radny P. Pałubicki prosi by w uchwale zapisać: cześć ulicy Kasztanowej łącząca 
ulice Akacjową i Sosnową.  
Przewodniczący Rady Marian Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy Radni mają 
pytania dotyczące podejmowanej uchwały.  
Radni nie wnieśli uwag. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała została przyjęta jednogłośnie  /12  za/. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 4 do protokołu. 
 
Ad 3 
 

Przewodniczący Rady Gminy Marian Adamowicz poprosił Radnych  
o składanie interpelacji. 
 
Radni nie wnieśli interpelacji.  
 
Ad 4 - 5 
 
 Przewodniczący Rady Marian Adamowicz prosił o składanie wniosków, 
zapytań  
i informacji. 
 
Przewodniczący rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem, czy projektant 
projektujący drogi na osiedlu Północ uwzględnia pas zieleni oddzielający pas jezdni 
od ciągu pieszego? Taki pas jest niezbędny celem możliwości umieszczania 

 



 5

infrastruktury bez naruszania nowej nawierzchni.  Tam są wytyczone szerokie drogi  
i można to wszystko dobrze zaplanować. 
Wójt stwierdził, że na tym osiedlu są 12 metrowe pasy drogowe. Historia Dębnicy zna 
różne najdziwniejsze podziały. Na tym osiedlu planowane są 5 m drogi, 1,5 m pasy 
techniczne (dające możliwość kładzenia różnych mediów), odsuwające jezdnię od 
chodnika. Te pasy będzie można wykorzystać w przyszłości jako pasy zieleni.  
Utrudnieniem jest przebieg sieci kanalizacyjnej, która położona jest na środku a nie 
na skraju jezdni. Obecnie występują duże problemy z jej utrzymaniem. Mieszkańcy 
tamtych terenów oczekują na spełnienie obietnic i domagają się utwardzonych 
nawierzchni drogowych. Bez przekształcenia ich na drogi gminne nie można było 
aplikować o środki zewnętrzne. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił się z pytaniem czy ktoś z ramienia 
urzędu koordynuje przebieg prac projektanckich? Zdaje sobie sprawę, że drogi, które 
będą zgłaszane do „schetynówek” muszą spełniać niezbędne warunki techniczne, 
ale prosi by na tamtym terenie nie było np. 8m nawierzchni utwardzonych, gdyż tam 
nie występuje taka potrzeba. Uważa, że na osiedlu wystarczą drogi o szerokości 4- 5 
metrów.   
Radny P. Pałubicki uważa, że w chwili obecnej należy skupić się na drogach, które 
wprowadzamy do programu. Pasy drogowe są tam wydzielone, działki sprzedane. 
Nie jest zmartwieniem jak są one szerokie, pozostaje nam jeszcze miejsce na pasy 
zieleni.  
Przewodniczący Rady M. Adamowicz dobrze, że z uwagi na koszty planuje się 
infrastrukturę drogową dla całego osiedla. 
Wójt poinformował, że jak będzie zezwolenie na budowę dróg, to korzystając z niego 
będzie można wykonywać tam prace aż do ich zakończenia. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił uwagę na zły stan drogi powiatowej od 
drogi wojewódzkiej 210 do m. Krzynia. Przypomniał, że na budowę tej drogi 
samorząd gminny wydał środki a teraz żal, że tak niszczeje. Natomiast za stan 
naszej drogi – ul. Strażacka, to wstyd. 
Wójt poinformował, że odbył pod koniec lipca spotkanie z dyr. Ożarkiem.  Omówiono 
wszystkie tematy w tym zakresie. Poinformował, że pod koniec sierpnia zjeżdża  
z ekipą remontową na nasz teren i zostaną wykonane wszystkie pilne prace w tym 
zakresie. Stan wszystkich dróg jest koszmarny, staramy się ten temat monitorować 
na bieżąco i zgłaszać uwagi w tym temacie. Odnośnie Krzyni to nie może nic 
obiecać. Temat zostanie zgłoszony. Ta droga jest zbudowana na podłożu 
szlakowym, nie jest ona przystosowana do sprzętu ciężkiego. Obecnie dużo takiego 
sprzętu korzysta z tej drogi z uwagi na realizację zadań kanalizacyjnych i podłoże 
siada. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz, uważa, że do Krzyni też należy wysłać ekipę, 
by wykonać najpilniejsze prace na tej drodze. O takich drogach także nie należy 
zapominać. 
Sekretarz Gminy zwróciła się z pytaniem, czy wypracowano plan naprawy tych dróg? 
Wójt poinformował, że w pierwszej kolejności zostaną wykonane prace, które zostały 
rozpoczęte na wiosnę na drodze do Podwilczyna. 
Radny K. Olech zwrócił uwagę na duże zaśmiecenie parkingów leśnych a zwłaszcza 
parkingu zlokalizowanego przy m. Spole. Zwrócił się z pytaniem kto jest ich 
zarządcą? 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz zwrócił uwagę na bałagan panujący na 
parkingu przy tzw. „pasie startowym”. 
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Wójt poinformował, że parkingi należą do zarządu drogi, przy której są 
zlokalizowane. Zarządcy zgodnie z przepisami mają obowiązek 2 razy w roku je 
sprzątać. W związku z tym, ze jest zatrudnionych kilka osób do sprzątania i mając na 
uwadze dobrą współpracę z Nadleśnictwem te osoby zostaną skierowane do 
wykonania prac porządkowych na tych parkingach. Jest to wizytówka naszej gminy  
i mamy obowiązek dbać o porządek w takich miejscach.  
Radny K. Olech uważa, że skoro nie mamy obowiązku dbać o utrzymanie czystości 
w tych miejscach, to należy posprzątać i zarządcę obciążyć za wykonane prace. 
Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że dla takich miejsc nie powinno być 
zarządcy, zresztą dla dróg także nie. Uważa, że to wszystko powinno podlegać 
gminie, a do nas powinny wpływać środki  na utrzymanie tej infrastruktury. 
Sekretarz Gminy poinformowała, że w najbliższym czasie wejdzie w życie ustawa,  
z której będzie wynikało, że właścicielem wszystkich śmieci jest gmina. 
Przewodniczący rady M. Adamowicz uważa, że gdyby nam te parkingi podlegały to 
panował by tam lepszy porządek. 
Radny K. Olech zwrócił się z pytaniem czy Wójt posiada jakąś bliższą wiedzę  
w sprawie planowanego remontu drogi wojewódzkiej na odcinku od Głobina do 
Dębnicy Kaszubskiej, o którym mówił Dyrektor Zarządu Dróg Wojewódzkich podczas 
swojej obecności na naszej sesji. 
Wójt poinformował, że posiada informację, że do końca października ma być 
wykonany.  
Przewodniczący Rady M. Adamowicz prosi by w związku z dokładnym remontem jaki 
był wykonywany na tym odcinku wystąpić z zapytaniem, czy ZDW ogłosił przetarg na 
wykonanie tych prac i zakres – ilość kilometrów - planowanego remontu 
polegającego na wymianie dywanika asfaltowego. 
Radny B. Rębas zwrócił się z pytaniem czy podjęto działania w celu przejęcia działki  
w Borzęcinku pod boisko? 
Wójt poinformował, że czeka na opinię w tej sprawie. 
Radny B. Rębas poinformował, że opinia jest negatywna. 
Wójt poinformował, że w takim przypadku nic nie może już zrobić. 
Radny B. Rębas zwrócił się z pytaniem co z wodą w Borzęcinku? 
Wójt poinformował, że o godzinie 10 odbędzie się spotkanie z Sołtysami, w którym 
będzie uczestniczył Prezes ZGK spółki z o.o. Prosi by na tym forum wyjaśnić ten 
temat. 
Radny D. Ostrowski zwrócił się z pytaniem dlaczego w specyfikacji do przetargu na 
remont Domu Ludowego w Budowie nie ujęto wymiany belek i łat dachowych oraz 
informacji  
o wypukłościach ścian? 
Wójt zwrócił uwagę na fakt, że wykonawca przed złożeniem oferty nie był 
zainteresowany obejrzeniem obiektu. Wypaczenia ścian były ujęte w kosztorysie. 
Wykonanie wiązarów zabezpieczających nie jest takie drogie. Odnośnie wymiany 
konstrukcji dachowej to uważa, że nie wszystkie elementy tej konstrukcji są do 
wymiany. Kosztorys remontowy opiewał na kwotę 60 tys. zł. Wykonawca bez 
oglądania zaproponował najkorzystniejszą ofertę i wygrał przetarg. Gdyby nie zaniżył 
kosztów do takiego pułapu, to wszystkie zgłaszane uwagi wykonane były by  
w oferowanej przez nas kwocie.  
Przewodniczący Rady M. Adamowicz uważa, że koszt nowych łat także nie jest zbyt 
wysoki. 
Wójt sądzi, że wykonawca na Krzyni jest bardziej konkretny i komunikatywny. 
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Radna J. Karaś jest zdziwiona, że oferent przystępując do przetargu nie oglądał 
obiektu przed złożeniem oferty. 
Radny P. Pałubicki uważa, że bezsensu jest kładzenie nowego pokrycia dachowego 
na starej konstrukcji. 
Radny K. Olech prosi, by Wójt zwrócił uwagę osobom sprzątającym na ulicy 
Skarszewskiej, by naniesionego piachu przez wodę nie zsypywali do rury ściekowej 
do studzienki, gdyż spowalnia to odprowadzenie wód opadowych. Prosi  
o udrożnienie tego rowu i wskazanie innego miejsca na składowanie naniesionego 
piasku.      
   
Ad 6     
 

 Marian Adamowicz Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 915 dokonał 
zamknięcia obrad sesji Rady Gminy po wyczerpaniu porządku obrad. 
                                                                                                                                                                                              
Protokołowała:                                                                                                                   
Teresa Kozdroń-Kołacka                                                    
 
 
 
 Po zamknięciu obrad Sesji Wójt zaprosił obecnych na 15.08 2010 roku na 
godzinę 15 na występy Góralskiego Zespołu Folklorystycznego, które odbędą się 
przed GOK-em w Dębnicy Kaszubskiej. 
Zastępca Wójta Tadeusz Bejnarowicz poinformował, że jego zdaniem podejmując 
uchwałę o zmianie statusu dróg wewnętrznych na drogi gminne należało taki status 
nadać wszystkim ulicom na osiedlu Północ, gdyż byłby ten temat uporządkowany na 
długi okres, a tak w najbliższym czasie trzeba będzie ponownie do niego wrócić. 
Nadmienił, że Gmina ma takie same obowiązki wobec dróg gminnych jak  
i wewnętrznych. Poinformował także, że wykonawca remontu „Domu Ludowego”  
w Budowie złożył notatkę służbową, w której wskazuje na prace, które należy 
dodatkowo wykonać, a które nie były ujęte w specyfikacji przetargowej. Część tych 
robót do wykonania  została ujawniona po dokonaniu odsłonięcia budowy. Uważa, że 
wszystkie zgłoszone uwagi należy sprawdzić i nie należy ich lekceważyć. Notatkę  
w powyższej sprawie złożył także inspektor nadzoru.    

 


